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Spørgsmål 

Ministeren bedes redegøre for de sundhedsmæssige konsekvenser af en eventuel nedsæt-

telse af afgiften på hård spiritus, herunder vurdere, hvordan en nedsættelse vil påvirke det 

samlede forbrug af spiritus i Danmark. 

 

Svar 

I forhold til en vurdering af hvilke konkrete sundhedsmæssige konsekvenser forbrug af 

spiritus kan have for den enkelte, må jeg henvise til Sundheds- og Ældreministeriet. 

 

I forbindelse med Skatteministeriets provenuvurderinger af ændringer i spiritusafgiften 

forudsættes en priselasticitet på ca. -0,3. Det svarer til, at danskernes forbrug af spiritus 

skønnes at stige med ca. 3 pct. ved et prisfald på 10 pct.  

 

Ved Skatteministeriets beregninger af samfundsøkonomiske effekter tages der højde for, 

at en nedsættelse af afgiften skønnes at medføre øgede eksterne helbredsomkostninger 

som følge af et øget alkoholforbrug. De eksterne helbredsomkostninger består blandt an-

det af øgede omkostninger i sundhedsvæsenet, som ikke bæres af forbrugeren selv, og 

øgede udgifter til dagpenge mv. i forbindelse med sygdom. 

 

Det bemærkes, at Skatteministeriet skønner, at en nedsættelse af spiritusafgiften samlet set 

vil indebære en samfundsøkonomisk gevinst, jf. Skatteøkonomisk Redegørelse 2018. Det bety-

der, at de positive samfundsøkonomiske effekter i form af mindskede forbrugs- og græn-

sehandelsforvridninger samlet set skønnes at overstige de eksterne helbredsomkostninger 

ved en afgiftsnedsættelse. Fx vil en nedsættelse af spiritusafgiften reducere omkostningerne 

og besværet med at hente varer i udlandet (mindsket grænsehandelsforvridning). 


